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چهار شنبه 6  اردیبهشت 1402 | 5 شوال 1444|

  در دوران فرمانده�ي ش�هيد س�يد محمد حج�ازي در ني�روي مقاومت 
بسيج، كش�ورمان دس�تخوش اتفاق هاي خاصي بود. آن سال ها كه دولت 
اصلاحات روي كار بود، فضاي سياسي كش�ور به سمتي مي رفت كه برخي 
از جريان ها سعي داشتند به اصول نظام اسلامي خدشه وارد كنند. مجلس 
ششم و مسائلي كه در پي داشت، در همين دوره روي كار آمده بود. سردار 
حسين اش�تري مشاور عالي رئيس س�تاد كل نيروهاي مس�لح و فرمانده 
س�ابق فراجا نيز معتقد اس�ت كه دوره تصدي ش�هيد حجازي بر بس�يج 
در يكي از حس�اس ترين دوره ها بود و ايش�ان توانس�ت با پاي كار آوردن 
مردم در صحنه، نقش روشنگري و هدايتگري بس�يج را به خوبي به منصه 
ظهور برساند. س�ردار اش�تري كه در مقطع فرماندهي ش�هيد حجازي بر 
بس�يج يكي از معاونت هاي اين نيرو را برعهده داش�ت، به تش�ريح برخي 
از عملكرده�اي بس�يج در دوره فرماندهي س�ردار حج�ازي مي پردازد. 

   مقابله با تهاجم فرهنگي
دوره 10 ساله اي كه سردار حجازي فرماندهي بس��يج را برعهده داشت، يك 

دوره خاصي بود و كش��ور در يك مقطع خاص سياس��ي قرار داشت. بسيج با 
مسائلي چون تهاجم فرهنگي كه مي خواست در سراسر كشور رواج پيدا كند، 

مقابله مي كرد. بحث »تهاجم فرهنگي« و ل��زوم مقابله با آن را مقام معظم 
رهبري مطرح كردند و هدايت مقابله با اين تهاجم نيز با بس��يج بود. در 
چنين ش��رايطي برگزاري كنگره ش��هدا و ديگ��ر برنامه ريزي هايي كه 
مي شد، در فضاي فرهنگي كشور بسيار مؤثر بودند و بسيج نقش اصلي 

را در اين راستا ايفا مي كرد. 
   ايجاد فضاي مثبت در كشور

 يكي از نكاتي كه بايد عرض كنم اين است كه مجلس ششم در همين 
دوره فرماندهي ش��هيد حجازي در بسيج بود. در آن دوران  

برخي از اقدامات انجام گرفته باعث شده بود، نيروهاي 
انقلابي و حزب اللهي نگران بشوند.

بسيج در آن مقطع در س��طح راهبردي به ايفاي 
نقش پرداخت و توانس��ت اس��تقلال خ��ود را در 

جامعه حفظ كند. نقش فرماندهي شهيد حجازي در اين خصوص بسيار حائز 
اهميت اس��ت. ذيل همين هدايتگري بود كه بس��يج توانست در 
انتخابات بعدی مردم را هر چه بيش��تر پاي صحنه بياورد 
و ميزان مش��اركت بالاتر رفت. حضرت آقا فرموده بودند 
مردم كس��اني را انتخ��اب كنند كه روي آنها ش��ناخت 
دارند و كس��اني را برگزينن��د كه پاس��دار ارزش هاي 

انقلاب باشند. 
نهايتاً روشنگري بس��يج در آن مقطع توانست فضايي را 
ايجاد كند كه مجلس هفتم متفاوت با مجلس شش��م 
بش��ود و اين مهم به دليل پاي كار آمدن 
هر چه بيش��تر مردم انقلابي، خانواده 
شهدا  و ايثارگران در صحنه انتخابات 
بود.  در يك نگاه كل��ي، در دوراني 
كه ش��هيد حجازي فرماندهي 

نيروي مقاومت بسيج را برعهده داشتند، يك فضاي متفاوتي در كشور شكل گرفت 
كه باعث شد در مسائل فرهنگي، اجتماعي و سياسي شاهد اتفاق هاي خوبي در 

كشور باشيم و منشأ خير و بركت شد. 
   فرمانده مردمدار و با تدبير 

من افتخار داشتم كه در مقطعي از نيروهاي ايشان باشم و از نزديك با روحيات 
و شيوه فرماندهي ش��ان آشنايي داش��تم. در مورد روحيات ايشان بايد عرض 
كنم كه حجازي يك فرمانده با برنامه، ش��جاع، با اخلاص، مردمدار و با تدبير 
بود. به رغم حوادثي كه در زمان فرماندهي اش در بسيج رخ داد، منش، تدبير، 
سعه صدر، مديريت و عقلانيتي كه ايشان در شيوه فرماندهي اش داشت، باعث 
ش��د حتي برخي از افراد يا جريان هايي كه مخالف بودند نيز به ايشان احترام 
بگذارند به تدبير و عقلانيت ايشان معترف باش��ند.  ما كه با او كار مي كرديم 
استرس به ما وارد نمي شد. اخلاق خوب و تبسم شان به يادماندني است. هيچ 
وقت عصباني نمي شد. گاهي پيش مي آمد كه به شوخي مي گفتيم خب شما 
هم عصباني بشويد و يك چيزي بگوييد كه هيچ وقت عصبانيت او را نديديم.  

ايش��ان فرماندهی بود كه هم در س��طح راهبردي توانمند بود هم در س��طح 
عملياتي. در برخي از جلس��ات كه خدمت شان بوديم، ايش��ان از مهم ترين تا 
ريزترين مسائل حرف مي زد و حتي مي گفت در شهر خودتان اينطور برخورد 
كنيد و ريزترين مطالب را بيان مي كرد. فرمانده��ان تك تك مي آمدند دفتر 
ايشان و در خصوص مسائل مختلف، مشكلات شان را مي گفتند. شهيد حجازي 

هم با تدبير و بسيار زيبا، در سطح عالي آن مشكل را مديريت مي كردند. 
   ديدار با نصرالله

يكبار توفيق حاصل ش��د تا همراه ش��هيد حجازي در لبنان ب��ه خدمت آقاي 
سيد حسن نصرالله برسيم. من به نصر الله گفتم كه افتخار داشتم در يك مقطعي 
آقاي حجازي فرمان��ده من بودند و زير نظر ايش��ان كار مي كردم. نصرالله گفت: 
»ايشان فرمانده همه ما هستند.« اين عبارتي بود كه خود سيدحسن نصرالله گفت 
و بعد شروع كرد به تعريف كردن از عملكرد خوب ايشان درجبهه مقاومت. اين 
خاطره اي است كه من از سيد حسن نصرالله و شهيد حجازي در آن جلسه دارم و 

به خوبي نوع مديريت و فرماندهي عالي شهيد حجازي را بيان مي كند.

هنر شهيد حجازي راهبري بسيج در حساس ترين شرايط سياسي كشور بود
 بسيج در دوره فرماندهي سردار سيد محمد حجازي از زبان سردار حسين اشتري

در مقطعی از دفاع مقدس شهيد حجازی به عنوان جانشين 
فرمانده ناحيه 8 استان خراس�ان با رزمندگان اين خطه از 
كشورمان همراه و همرزم شده بود. سردار اسماعيل قاآنی 
كه از شناخته ش�ده      ترين فرماندهان ميدانی 
اس�تان خراس�ان در جبهه ه�ای دف�اع 
مقدس ب�ود، در همين مقطع با س�ردار 
حجازی همرزم می شود. س�ال      ها بعد 
دوباره اين دو و اين بار در نيروی قدس 
سپاه همراه می شوند. قاآنی به عنوان 
فرمانده و حجازی به عنوان جانشين 
ني�رو، اي�ن همرزم�ی را تا ش�هادت 
س�يد محمد حج�ازی در 29 فروردين 
1400 ادام�ه می يابد. س�خنان 
س�ردار  خاط�رات  و 
قاآن�ی در خص�وص 
ش�هيد حجازی را 
پي�ش رو داري�د. 

بخشی از برجس��تگی های شخصيتی ش��هيد حجازی را می توانيم از 
پيام مقام معظم رهبری كه در خصوص ش��هادت ايش��ان صادر شده 
بود، دريابيم. اين پيام نشان می دهد ايشان چه شخصيت برجسته ای 
داشتند. خصوصاً در بعد فكری و ديگر خصوصياتی كه می توانيم از اين 
شهيد بزرگوار سراغ بگيريم.  سال 1361 كه ايشان جانشين فرمانده 
ناحيه8 خراسان بودند،  با شخصيت و فعاليت هايش بيشتر آشنا شدم. در 
آن مقطع با تلاش      ها و فعاليت های آقای حجازی كارهای سپاه در استان 
خراسان سامان بهتری گرفت. نقش ايشان در آن مقطع در سازماندهی 
نيرو     ها بس��يار تأثيرگذار بود. مدتی بعد عمليات خيبر شروع شد. اين 
عمليات يك ويژگی های خاصی داشت. به دليل رعايت اصول حفاظتی 
هر كسی كه وارد منطقه عمليات      می شد، ديگر حق خارج شدن نداشت. 
نيروهای خراسان و لشكر نصر در منطقه شط علی عقبه شان بود. از آنجا 
حدود 30 الی 40 كيلومتر را طی می كردند تا می رسيدند به منطقه ای 
كه بايد عمليات را انجام می دادند. يك پيچيدگی خاصی داشت؛ جمع و 
جور كردن نيروها، اعزام شان، پشتيبانی شان و...  كار بسيار سختی بود. 
خب فرماندهان يگان      ها درگير مشكلات بودند و كار اعزام و ساماندهی 
نيرو     ها بر دوش مسئولانی چون شهيد حجازی بود.  در خيبر برای اولين 

بار قرار بود از داخل آب به آن وس��عت عبور كنيم. به همان ميزان كه 
برنامه ريزی برای انجام عمليات      می شد، شايد سخت تر از آن، برنامه ريزی 
برای آماده كردن نيرو     ه��ا و تأمين نيازهای پش��تيبانی و...  نياز بود و 

برنامه ريزی برای نيرو     هايی كه در خط بودند كار مهم و اساسی بود. 
شب اولی كه نيرو     ها حركت كردند، برادر عزيز سردار حجازی با عشق و 
علاقه و با اهتمامی كه داشتند تا در عمليات حضور داشته باشند، آمده 
بودند اداره قرارگاه شط علی را برعهده داشته باشند؛ اعم از اعزام نيروها، 
تأمين امكانات مورد نياز و...  همه اين برنامه ريزی      ها برعهده ايشان بود. 
روز اول عمليات مناطق بسيار حساس��ی تصرف شد و يك جا     هايی هم 
باقی ماند. جايی كه ما عمل می كرديم روی جاده خندق بود و سمت چپ 
جزاير بود كه هنوز تصرفش كامل نشده بود. روی جاده خندق بايد با يك 
استحكامی عمليات انجام      می شد تا كار تصرف جزاير كامل شود. آقا مرتضی 
فرمانده لشكر نصر بود. ما خدمت ايشان بوديم. بنا شد ما بياييم منطقه را 
حفظ كنيم. وقتی رسيديم به قرارگاه شط علی، ديديم دشمن يك حجم 
عظيمی از بمباران را انجام داده است. در همان كنار آب ديديم كه شهيد 
حجازی با يك جديت و تسلطی دارد اوضاع به هم ريخته ناشی از بمباران 

شيميايی و حجم كاری را كه آنجا وجود داشت سامان می دهد. 

همان شب عمليات يادم است كه آقا محسن رضايی دستش مجروح 
شده بود و با همان دستی كه به گردنش داشت،  از طريق بيسيم با آقا 
مرتضی حرف می زند. آقا مرتضی در خواست پشتيبانی نيرو می كرد. 
شهيد صياد هم تلاش می كرد تا بالگرد     ها را بياورد پای كار. نيرو     ها برای 
ورود به دل هور با مشكلاتی رو به رو بودند. بايد چند كيلومتر به عمق 

هور می رفتند و راه را بلد نبودند. 
برادرمان آقای حجازی در آن بمباران شديد، نيرو     ها را سامان می دادند. 
كمی بعد حدود 10 الی 12 فروند بالگرد اعم از 214، شنوک و كبری برای 
تأمين نيرو     ها آمدند. آقای حجازی خيلی با نشاط و با روحيه آمدند بچه      ها 
را سوار اين بالگرد     ها كردند و حركت كردند به سمت منطقه عملياتی و 
به موقع به منطقه مورد نظر رسيدند. به اين ترتيب آن منطقه حفظ شد و 

نهايتاً كار تصرف جزاير كامل شد و استحكام پيدا كرد. 
غرض اينكه در آن شرايط بحرانی، ايش��ان با تسلط توانست اوضاع را 
ساماندهی می كند. تسلط و كنترل داشت به كار و بچه     ها را ساماندهی 
می كرد. شكر خدا نيرو     ها به موقع رسيدند به منطقه و كار عمليات پيش 

رفت و جزاير تثبيت شد. 
سال      ها بعد از اتمام دفاع مقدس، شرايطی پيش آمد تا در جبهه مقاومت 

باز همراه اين شهيد بزرگوار باشيم. البته خدمات ايشان به جبهه مقاومت 
بسيار زياد است و نمی شود از همه آنها گفت. سيدحسن نصرالله ايشان 
را يكی از بهترين نفرات و فرماندهان��ی معرفی كرده اند كه در منطقه 
مقاومت لبنان حضور داشته اند. آقای نصرالله الان هم شهيد حجازی را 
اينچنين ياد می كنند. اين تعريف كسی است كه خودش دائم در صحنه 
مقاومت بوده است. اين تعريف از شهيد نشان دهنده ارزش والای تدبير و 

برنامه ريزی ايشان در صحنه مقاومت لبنان است. 
يك نكته ای را هم عرض كنم كه درس بزرگی در آن اس��ت. سال 61 
شهيد حجازی فرمانده ما بود. ايشان جانشين فرمانده ناحيه منطقه 
8 بود و من هم جزو يگان های اين منطقه بودم. بعد از دفاع مقدس هم 
ايشان مسئوليت های سنگينی داشت در سپاه و تا جانشينی فرمانده 
كل سپاه هم آمد. روزی كه من از ايشان خواهش كردم و از رهبری اجازه 
گرفتم جانشين ما شوند، اين مرد بزرگ بدون هيچ تأملی آمد و ايستاد 
و تا آخرين روز شهادت محكم و مردانه و با صلابت ايستاد. می توانست 
بگويد كه ايشان زمانی تحت امر من بود، الان نبايد من جانشينش شوم 
يا مسائلی از اين دست. به هيچ عنوان در بند اين صحبت      ها نبود. خود 

اين موضوع، منش و بزرگی ايشان را نشان می دهد. 

خيبر و قرارگاه 
شط علی   شاهد 

مجاهدت های شهيد 
حجازی هستند 

 خاطراتی درباره سردار سيدمحمد حجازی
 به روايت سردار حاج اسماعيل قاآنی

فرمانده نيروی قدس سپاه

    سردار علی شمشيری
 من از دوران دبيرستان با شهيد س��يد محمد حجازی آشنا شدم و از 
همان زمان با هم بوديم. ايشان و برادرشان شهيد سيد احمد حجازی 
از جوان های انقلابی آگاه و فكور آن دوران بودند. خصوصاً سيد محمد 
كه شخصيتی فكری و برنامه ريز داشت و معمولاً محور بحث های فكری 

سالم قبل از انقلاب در دبيرستان و دانشگاه  می شد. 
يادم است كه س��ال اول دانشگاه گروه های چپ بس��يار فعال بودند و 
اكثر جوان  ها جذب اين گروه  ها  می شدند. فقط كسانی كه مايه فكری 
و اعتقادی قوی داشتند و كار فكری كرده بودند می توانستند از دست 
آنها نجات يابند. قبل از انقلاب سيد محمد كتاب های 
جريان های چپ را تحليل می كرد و به بچه های 
ديگر كمك می كرد تا به دام چنين گروه  هايی 
نيفتند، لذا افرادی كه با ايشان ارتباط داشتند، 
در مباحث حالت دفاعی نداش��تند. حالت 

هجومی داشتند و ما در مجموعه دوستان مان كمترين آسيب را از اين 
گروه های چپ می ديديم. 

البته عوامل ديگر هم در اينكه دوستان به دام اين گروه  ها نيفتند موثر 
بودند، ولی شيوه و كاری كه شهيد حجازی قبل انقلاب روی دانشجو ها 
و دانش آم��وزان می كرد آنها را به نوعی مصونيت می بخش��يد و اجازه 

نمی داد تفكرات منحرف روی اين جوان  ها تأثير بگذارند. 
بعد از پيروزی انقلاب، در همان روزهای اولی كه س��پاه تأسيس  شد، 
ايش��ان به عضويت آن درآمدند و كار آم��وزش را انتخاب كردند. البته 
موارد و كاركردهای مختلفی پيشنهاد شده بود، ولی شهيد حجازی به 
همراه شهيد سلطانی و شهيد مظاهری يك جمعی را تشكيل دادند و به 

آموزش نيرو ها پرداختند. 
می دانيد كه در روزهای اول تأسيس  سپاه، در بحث نظامی متونی داشتيم 
كه جلوی مان بگذاريم و از روی آن مطالبی را استخراج كنيم و ياد بگيريم، 
ولی در مباحث اعتقادی و سياس��ی چيزی نداشتيم كه بخواهيم به آن 

رجوع كنيم. از ابتكارهای اين جمع )شهيد حجازی و دوستانش( همين 
بود كه در اين مباحث ورود كردند. حتماً در خصوص حجازی گفته شده 
كه ايشان دروس حوزوی را در كنار بزرگانی چون آيت الله حائری، آيت الله 
مصباح يزدی و ش��هيد بهشتی خوانده بود و بس��ترهای فكری سالمی 
داش��ت. از اين رو بعد از تشكيل سپاه و ش��كل گيری هسته های فكری 
و آموزش��ی، متون اوليه را همين جمع تدوين كردند. شهيد حجازی و 
افرادی كه آمده بودند يك ارتباط مستمری با روحانيت و شخصيت های 
برجسته حوزه مثل آيت الله جوادی آملی، آيت الله بهاءالدينی و آيت الله 
مصباح يزدی داشتند و اين ارتباط مستمر بود و باعث شد آموزش های 

فكری و عقيدتی اين عزيزان تأثيرگذار باشد. 
خلاقيت شهيد حجازی اين بود كه اگر يك كاری را تشخيص می داد، 
آن را از ايده تا رسيدن به نتيجه دنبال می كرد. دو نمونه را بگويم: بعد 
از اتمام جنگ تحميلی، برخی احساس می كردند ديگر كاری ندارند. 
مثلاً می گفتند بسيج فقط كارش جنگ است. در واقع كسی ميادين كار 

بسيج را تدوين نكرده بود. وقتی كه خواستند قانون سپاه را تدوين كنند، 
ايشان ايده ای را مطرح كردند و گفتند جوان ها علاقه به كار فرهنگی و 
ورزشی دارند. پس بايد در اين زمينه كار هايی صورت بگيرد. اين ايده ای 
كه ايشان طرح كردند بعد ها تبديل به ماده قانونی شد و آن قانون منجر 
به راه اندازی مجتمع های فرهنگی- ورزشی شد كه در استان ها راه افتاد 
و زمينه جذب خوب��ی را فراهم كرد. در واقع آن چه��ره صرفاً نظامی و 
دفاعی را از بسيج مطرح نكردند بلكه نياز فرهنگی و ورزشی را هم آوردند 
كه شروعش با شهيد حجازی بود.  كار ديگر ايشان اين بود كه دوره های 
ولايت را برگزار كردند. بچه های دانشجو به اين دوره ها كه می آمدند، 
به سمت جريان های فكری كشيده نمی ش��دند. شهيد حجازی ابعاد 
مختلف بسيج را به خوبی شناخته بود. بر همين اساس هم آدم هايش 
را تربيت كرد. زير ساخت ها را شناخت و آدم  ها را تربيت و وارد صحنه 
كرد، لذا می بينيم بسيج در دوره فرماندهی ايشان بسيار درخشان است 

و يكی از عواملش همين شخصيت آقای حجازی است.

 اولين متون فكری و آموزشی سپاه را شهيد حجازی  و دوستانش تدوين كردند 
 بسيج در دوره فرماندهي سردار سيد محمد حجازي از زبان سردار حسين اشتري

نقش و تأثير شهيد حجازي در جبهه مقاومت اسلامي به روايت سردار فلاح زاده، جانشين نيروي قدس سپاه

تقويت سازمان هاي جهادي 
مرهون تلاش هاي شهيد حجازي است

سيد حسن نصرالله معتقد است سردار حجازي از بهترين، فكورترين و مطلع ترين فرماندهان جبهه مقاومت بود

سردار محمد رضا فلاح زاده، جانش�ين نيروي قدس 
س�پاه، از جمله افرادي اس�ت كه ش�هيد حجازي را 
در جبه�ه مقاومت اس�لامي همراهي كرده اس�ت. او 
صحبت هايش از شهيد حجازي را با نقل قولي از آيت الله 
مصباح يزدي شروع مي  كند كه گفته اند:»اولين نشانه 
ايم�ان قب�ول حاكميت خداس�ت« ش�هيد حجازي 
ولايتم�دار ب�ود و تبعي�ت از ولايت يعن�ي پذيرش 
سلس�له حاكميت خدا، رس�ول)ص( و اهل بيت)ع(. 
همي�ن ولايتمداري ب�ود ك�ه باعث ش�د رزمنده اي 
چون س�يد محمد حجازي از دفاع مقدس تا دفاع از 
حرم،  همواره رخ�ت رزم برتن كن�د و يادگاري هاي 
ارزش�مندي از خود به جاي بگذارد. سردار فلاح زاده 
در صحبت هايش به برخي از خاطرات و يادگاري هاي 
ايش�ان در جبهه مقاومت اس�لامي اش�اره مي كند. 

   ايمان و عمل
آيت الله مصباح يزدي جمله اي دارند به اين مضمون كه 
»اولين نش��انه ايمان قبول حاكميت خداست.« آنهايي 
كه حاكميت خدا را نپذيرفتند سقيفه را به وجود آوردند. 
ش��هيد حجازي رزمنده اي ولايتمدار بود و ولي فقيه در 
ادامه سلس��له حاكميت الله اس��ت، لذا بايد بگوييم كه 
سردار حجازي حاكميت خدا، رسول)ص( و اهل بيت )ع( 
را پذيرفته بود و همين پذيرش حاكميت خدا، نشانه اي از 

ايمان اين شهيد بزرگوار است. 
در كنار ايمان،  عمل )كارنامه عملياتي( شهيد حجازي نيز 
مملو از نكات ارزشمند اس��ت. در دفاع مقدس و عمليات 
كربلاي5 ايش��ان در قرارگاه قدس بود و من تحت امر او 
بودم. نقش و تأثير فرماندهي ايش��ان چه در دفاع مقدس 
و چه پس از آن در بسيج  و ستاد كل و... را در عمل ايشان 

ديديم. 
   اخلاص در عبادت

نكته بع��دي اخلاص ش��هيد اس��ت. م��ا از نزديك كار 
نكرده بوديم، اما در سوريه و لبنان حدود يك سال و سه 
ماه، با هم كار كرديم. من هر چه به او نزديك تر مي شدم، 
دوست داشتم بيشتر نزديك ش��وم. بعضي افراد هستند 
كه اگر آنها را از نزديك بشناس��ي مي خواهي از آنها دور 
بشوي، اما شهيد حجازي طوري بود كه اگر به او نزديك تر 
مي شدي، دوست داشتي اين نزديكي را حفظ كني و بلكه 

نزديك تر هم بشوي. 
ما ش��يفته اخلاص در عمل و اخلاص در عبادت ايشان 
شده بوديم. هر وقت نماز مي خوانديم،  ايشان پيش نماز ما 
بودند. چه وقتي كه در سوريه بودند يا وقتي كه در ايران 
مس��جد يا نمازخانه مي رفتيم، پيش نماز مي ايستادند. 
نمازشان با حضور قلب بود، از همان نماز هايي كه انسان 

را از زشتي ها و پليدي ها دور مي كند. 

   توسعه كمي و كيفي حزب الله
در خصوص حضور ش��هيد حج��ازي در جبهه مقاومت 
كمتر اشاره شده و من مي خواهم به اين بخش اشاره كنم. 
ايش��ان در لبنان دو نقش ايفا كرد. يكي مبارزه با داعش 
و ديگري مب��ارزه عليه رژيم صهيونيس��تي كه در حوزه 
آموزش، مستشاري و حمايت، خوب كار و مديريت كرد. 
دوران ايش��ان دوره توسعه و رش��د حزب الله بود. چه از 

لحاظ كم��ي و چه كيفي تا براي جنگي��دن در دو جبهه 
)صهيونيس��ت ها و داعش( آمادگي داش��ته باشند. غير 
از لبنان،  ش��هيد حجازي نقش عمده اي ه��م در جبهه 
مقاومت اس��لامي س��وريه و مبارزه با تكفيري ها در اين 
جبهه نيز ايفا كردند. مي دانيم ك��ه آن زمان 70 درصد 
س��وريه دچار بح��ران ش��ده بود. يك��ي از مناطقي كه 
مي خواستند از آن طريق س��وريه را دچار مشكل كنند، 
مرز اين كشور با لبنان بود. در نوار مرزي لبنان هم داعش، 

هم النصره و هم تابعين بودند. 
   پاكسازي مرز لبنان و سوريه

در مناطقي چ��ون قلمون غربي  و قصي��ر اين گروه هاي 
تروريس��تي حضور داش��تند. اگر اين مناطق پاكسازي 
نمي شدند، هم دمشق، هم حمص، هم جاده مواصلاتي 
دمش��ق- حمص كه تنها ج��اده مواصلات��ي از پايتخت 
اس��ت همگي تا حلب به خطر مي افتادن��د. در اوج فتنه 
تروريست ها در سوريه، ش��مال اين كشور و مرز با لبنان 
تحت نظ��ر آنها ب��ود. در اينجا نقش ش��هيد حجازي در 
سازماندهي، فرماندهي و مس��ائل اطلاعاتي با حزب الله 
براي پاكسازي اين مناطق بس��يار مؤثر بود. چنانچه در 
زمستان س��ال 95 آخرين س��نگرها و مناطق سلفي ها 
تصرف ش��د و تعدادي به هلاكت رسيدند و تعدادي هم 

از آن مناطق رفتند. 

لذا همان موقعي كه جبه��ه مقاومت عليه داعش و ديگر 
گروه هاي تكفيري فعال بود، زمان توس��عه حزب الله هم 
بود. چه در حوزه نيروي انساني و چه تجهيزات تا بتواند 
در دو جبه��ه نقش آفريني كن��د و ه��م در مقابل رژيم 

صهيونيستي و هم عليه داعش بتواند مقاومت كند. 
   تقويت سازمان هاي جهادي

يك جمله اي را مقام معظم رهبري گفتند كه حاج قاسم 
دست مقاومت را پر كرد؛ در همه حوزه ها. . . اين چند سالي 
كه شهيد حجازي در جبهه مقاومت بودند، در كنار حاج 
قاسم نقش��ي اصلي و اساس��ي براي تقويت سازمان هاي 
جهادي اعم از حزب الله، جهاد اسلامي و حماس ايفا كردند. 
اگر مي بينيم نبرد سيف القدس منجر به پيروزي شد. اين 
دستاورد، خروجي فكري، برنامه ريزي مديريتي و اجرايي 
چنين عزيزاني بود كه بعد از تنها  10 روز رژيم صهيونيستي 
درخواست آتش بس مي كند. اولين بار بود كه در اصل حوزه 
غافلگيري، در حوزه اطلاعات��ي و عملياتي و همچنين در 
س��رعت عمل در اين عمليات آن تعداد راكت و موش��ك 
ش��ليك مي ش��ود و همچنين اجراي هدفمن��د عمليات 
و زدن نقطه ه��اي حس��اس همگي خروجي كار ش��هيد 
حجازي در كنار شهيد حاج قاسم سليماني بود. يا وقتي كه 
جهاد اسلامي توانست طی پنج روز به تنهايي عليه رژيم 
صهيونيس��تي عمليات انجام بدهد، اين هم يكي ديگر از 
نتايج تلاش هاي شهيد حجازي است.  در يك سال گذشته 
صدها عمليات عليه رژيم صهيونيس��تي انجام شده است 
كه در طول تاريخ رژيم صهيونيستي و مبارزات مقاومت 
بي سابقه بود. اينها همه ناش��ي از زحمات شهيد حجازي 
است كه ان شاءالله ذخيره قيامت شان شود. خودم از سيد 
حسن نصرالله شنيدم كه ايشان از بهترين و مطلع ترين و 

فكورترين فرماندهان جبهه مقاومت بودند.  

 »سيدمحمد« از ابتدای جنگ 
مسئوليت های بزرگی در جبهه ها داشت

خاطراتی از شهيد حجازی در دفاع مقدس به روايت محسن رضايی

سردار ش�هيد س�يدمحمد حجازی از ابتدای دفاع 
مقدس ج�زو فرمانده�ان جنگ به ش�مار می رفت. 
اين مطلب را محسن رضايی، فرمانده وقت سپاه در 
دوران دفاع مقدس بيان می دارد. او خاطراتی از شهيد 
حجازی در جن�گ دارد كه مؤيد اين مطلب اس�ت. 

   عمليات رمضان
در عمليات رمضان، شهيد حجازی جزو افراد مطرح بود. من 
كه با فرماندهان صحبت می كردم با ايشان هم مكالمه داشتم. 
ايشان در آن مقطع مس��ئوليت توجيه گردان ها را برعهده 

داشت. نيروهايی كه می آمدند را توجيه و تقسيم می كرد. 
من يك بخشی از صحبت های خودم با ايشان را می آورم 
كه مربوط به عمليات رمضان اس��ت. در يك جلس��ه ای 
بوديم همراه با آقای اشجع )از بچه های قديمی جبهه و 
جنگ( كه سيدمحمد )شهيد حجازی( به من می گويد: 
»برادر محسن در مورد وضعيت نيروهای تيپ ها هماهنگ 
بكنيم. من می پرس��م چقدر نيرو از استان ها آمده اند كه 
تقسيم شوند. ايش��ان می گويند تا فردا 14 گردان و يك 
گروهان در اختيار ماس��ت. آمار مجروحين و شهدا را به 
ما ندادند. تا ف��ردا )تيپ( امام حس��ين)ع( به 14 گردان 
رسيده و )تيپ(  23 هم 15 گردان شده است. يك گردان 
را هم پخش كرديم و...« همين طور آقای حجازی توضيح 
می دهد كه گردان های اعزامی چه آماری دارند و چطور 

تقسيم می شوند.
در ادامه صحبت هايم��ان، من می گويم اي��ن نيروها را 
بگيريد و تقسيم كنيد. ايش��ان هم می گويد من تا فردا 
اينها را می آورم. سپرديم كه مسئول اعزام نيروهايش را 
از پاوه بگيرند. من می گويم، نه چرا از مسئول اعزام نيرو. 
تعاون قرارگاه كربلا هست. سريع بگيريد و موجودی را 

حساب كنيد. ايشان هم می گويد چشم و ادامه می دهد 
كه منطقه3 تا فردا به 16 گردان می رسد. هزار و 800 نفر 
در راه هستند. امروز می رس��ند كه مربوط به تيپ كربلا 
هستند. منطقه 4 هم كه هزار نفر در راه دارد و ان شاءلله تا 

پس فردا می رسند، يعنی امروز در راه هستند... .
اين صحبت ها مربوط به عمليات رمضان اس��ت. تاريخ 
30تيرماه 1361. اينطور نيست كه ايشان آخر جنگ به 
سطحی از رده های بالا رسيده باشد. از همان ابتدای جنگ 
حدش اين بوده كه مسئوليت توزيع نيروهايی را داشت كه 
از استان ها می آمدند و ايشان منطقه به منطقه، گروه به 

گروه می دادند و اين نيروها پخش   می شدند.
   در كربلای5

يكی ديگ��ر از خاطرات من با ايش��ان مربوط به عمليات 
كربلای5 می شود. در اين عمليات فرمانده قرارگاه قدس 
مجروح ش��د و س��يدمحمد عملًا فرماندهی را برعهده 
گرفت. در كربلای5 خيلی شرايط سختی بود. برادر قاآنی 
در شلمچه عمل می كرد و فشار خيلی سنگينی هم روی 
ايشان بود. مرتضی )قربانی(، قاس��م )سليمانی( و قاآنی 
فشار زيادی را تحمل می كردند. آتش خيلی شديدی روی 
بچه ها بود. واقعاً تا آن موقع ما اين حجم از آتش را نديده 
بوديم. بچه ها تعبير می كردند كه دشمن زمين را شخم زده 

است. گلوله بود كه كنار گلوله می خورد. 
در كرب��لای5 فرمانده ق��رارگاه قدس مجروح ش��د. 
ايش��ان )ش��هيد حجازی( آمد پشت بيس��يم. من با 
آقای كاشانی صحبت می كردم كه بعد آقای حجازی 
می آيد پشت بيس��يم. بين من و برادر حجازی و برادر 
كاشانی صحبت هايی می شود. سيدمحمد به كاشانی 
می گويد، نمی توانيم زياد نيرو بفرستيم. من می گويم، 
نيرو می تواند پشت سيل بند بيايد؟ حجازی می گويد 
از طرف كانال ن��ه نمی تواند بيايد. م��ن می گويم چرا 
نمی تواند؟ س��ردار غلامپور ه��م در ادام��ه می آيد و 
صحبت هايی می كند. آقای حجازی اينجا می گويد كه 
اگر ما بخواهيم حركت كني��م، احتمال دارد نيروهای 

عراقی بيايند تنگ هم و راه را ببندند. 
از اين صحبت ها مشخص است كه ش��هيد حجازی در 
خط مقدم است. سنگرهای عراقی ها را می بيند. دشمن 
را می بيند. منطقه را از نزديك می بيند. نيروها، سنگرها 
و منطقه و دش��من را می بيند. در حالی دارد فرماندهی 

می كند كه فاصله نزديكی با خط مقدم دارد.
   فرمانده قرارگاه جديد

يك بحثی هم برای قبل از كربلای5 است كه همه فرماندهان 
هستند و شهيد حجازی هم هست، يعنی در طراحی عمليات 
هم هست. ايشان هم در خط مقدم و هم در طراحی عمليات 
حضور داشت. يك فرمانده قرارگاه جديد شده بود برای ما. 
هميشه اين نگرانی را داش��تيم كه اگر فرماندهان شهيد 
يا مجروح شوند، چه كس��ی بايد جای آنها بنشيند. شهيد 

حجازی و امثال ايشان دغدغه ما را برطرف می كردند. 
دوس��تان می دانند كه ش��يوه ما جانش��ين پروری بود. 
فرمانده هان اولين كارش��ان تعيين جانشين بود. يكی از 
رموزی كه سپاه توانست اين همه آدم تربيت كند،  همين 
بود. اگر كسی شهيد   می شد جانشين می توانست جايش را 
بگيرد. در اواخر جنگ شهيد حجازی در حد يك فرمانده 

قرارگاه بود و تعداد چنين افرادی، چند نفر بيشتر نبود.

   سيديحيی رحيم صفوی
در خصوص شهيد بزرگوار سيدمحمد حجازی بايد 
س�ه نكته را عرض كنم؛ اول انديش�ه، دوم اخلاق 
و سوم رفتار و عملكرد ايش�ان. سردار حجازی به 
معنای واقعی يک فرمانده س�پاه در ت�راز انقلاب 
اس�لامی بود و می تواند الگويی برای نس�ل  جوان 
و نسل های آتی باشد. اولاً ايش�ان فرمانده ای بود 
دانا، يعنی دانش داشت و نس�بت به كارش مطلع 
بود. عميق بود و اهداف راهبردی داش�ت. نگاهی 
نافذ و رو به آينده داش�ت و از ذه�ن برنامه ريزی 

برخوردار بود.  
در طول 40 س�ال آش�نايی مان، من نديدم ايشان 
آرام�ش خ�ود را از دس�ت بدهد. ه�ول نمی كرد. 
يک س�كينه و آرامش�ی در كارها داش�ت و امور 
را در ابعاد مختل�ف به خوب�ی فرماندهی می كرد. 
فرماندهی ايشان هم دو حالت داشت: يک رسيدن 
به پيروزی و دو نيل به پيروزی با كمترين امكانات 
و كمتري�ن هزينه ها.  در بررس�ی زندگی ش�هيد 
حجازی می بينيم كه ايشان يک انسان خودساخته 
و متواضع بود. از خودش تعريف نمی كرد. كارهايی 
را ك�ه انجام م�ی داد كه هي�چ وقت ب�روز و ظهور 

نمی داد.
عملكرد ش�هيد حجازی در س�ه جبهه مشاهده 
می ش�ود؛ اول در جبهه كردس�تان، دوم در دفاع 
مقدس و س�وم در جبهه مقاومت اسلامی. شهيد 
حجازی در اين س�ه جبهه حضور فعال داش�ت و 
فرماندهی اش در اين ميادين و جبهه ها تأثيرگذار 

ب�ود. البته غي�ر از حضور در اين س�ه جبهه 
پس از پاي�ان دفاع مق�دس،  آقای حجازی 
س�مت ها و مس�ئوليت هايی بس�ياری را 
برعهده داشت كه يكی از آنها فرماندهی 
نيروی مقاومت بسيج بود. در زمان ايشان 
بود كه بس�يج س�ازندگی تش�كيل شد؛ 

پيشنهاد تشكيل بس�يج سازندگی 
را ايش�ان دادن�د و حض�رت آقا 

هم دستور كتبی دادند  بسيج 
سازندگی تشكيل شد.

هم�ان اواي�ل جن�گ يادم 
است در جبهه دارخوين كه 
بوديم، ايش�ان مسئوليت 

اع�زام ني�رو به جبهه ه�ا را داش�ت. ه�زاران نفر 
می آمدند به پادگان گلف و در هم�ان پايين گلف 
نيروها را آم�وزش می دادن�د و امكاناتی هم نبود. 
با ي�ک آرپی ج�ی نيرو نهاي�ت آم�وزش می ديد. 
بع�د نيروها ب�ه جبهه ش�وش و دزف�ول و آبادان 

می فرستادند.
تقسيم نيروها واقعاً سخت بود و شهيد حجازی چنان 
خوب مديري�ت می كردند كه واقع�اً كار ما را راحت 
كرده بودند. آن زمان من فرمان�ده عمليات بودم و 
سردار رشيد جانشين من بود، ولی شهيد حجازی 
كار تقسيم نيروها را بهتر از همه ما انجام می داد و ما 
خيالمان از اين بابت راحت بود. بعدها هم ايشان در 

قرارگاه قدس عملكرد بسيار خوبی داشتند.
 در جبهه س�وم، يعنی جبهه مقاومت، من سفری 
به لبنان داشتم و به اتفاق شهيد حجازی به ديدار 
سيدحسن نصرالله رفتيم. در آن ديدار سيدحسن 
گفت: »در ميان تمام فرماندهانی كه اينجا آمده اند، 
آقای حجازی را از همه بيشتر قبول دارم.« بعدها 
من خودم از حاج قاسم سليمانی شنيدم كه گفت 
از وقتی ب�رادر حجازی رفته اس�ت لبن�ان كار ما 
راحت شده و خيالمان جمع است. جالب است كه 
خودشهيد حجازی هم به من می گفت هر وقت حاج 
قاس�م می آيد اينجا هيچ ايرادی به من نمی گيرد، 
چون حاج قاس�م خيلی به كارها ريز  می شد، ولی 
شهيد حجازی كارش را آنقدر خوب و درست انجام 

می داد كه حاج قاسم خيالش راحت بود. 
ش�هيد حجازی يک حالت دلدادگی و احساس 
مسئوليت عميقی در مورد انقلاب، كشور، 
مردم و جبهه مقاومت داشت. يک ديد 
خوش�بينانه ای هم نس�بت به آينده 
كش�ور و نظام داشت. س�رجمع بايد 
بگويم كه حجازی ي�ک فرمانده تراز 
انقلاب اسلامی و يک پاسدار نمونه و در 
تراز انقلاب بود. من در تمام 
اين س�ال ها يک گناه يا 
غيبت، يک بی نظمی 
از  عصباني�ت  ي�ا 
ندي�دم.  ايش�ان 
خيلی س�عه صدر 

داشت.

فرمانده ای
در تراز انقلاب

من هر چ�ه ب�ه او نزديک تر مي ش�دم، 
دوس�ت داش�تم بيش�تر نزديک شوم. 
بعضي افراد هس�تند ك�ه اگر آنه�ا را از 
نزدي�ک بشناس�ي مي خواه�ي از آنها 
دور بش�وي، اما ش�هيد حجازي طوري 
بود ك�ه اگر ب�ه او نزديک تر مي ش�دي، 
را  نزديك�ي  اي�ن  دوس�ت داش�تي 
حفظ كن�ي و بلكه نزديک تر هم بش�وي

در اوج فتنه تروريس�ت ها در س�وريه، 
ش�مال اين كش�ور و مرز با لبنان تحت 
نظ�ر آنه�ا ب�ود. در اينجا نقش ش�هيد 
حج�ازي در س�ازماندهي، فرمانده�ي 
و مس�ائل اطلاعات�ي با ح�زب الله براي 
پاكس�ازي اين مناطق بس�يار مؤثر بود. 
چنانچه در زمس�تان س�ال 95 آخرين 
سنگرها و مناطق س�لفي ها تصرف شد

مكالماتی بين من به عنوان فرمانده س�پاه و 
شهيد حجازی وجود دارد كه مربوط به عمليات 
رمضان و تاري�خ 30 تيرماه 1361 می ش�ود. 
ايشان آن موقع مسئوليت توزيع نيروهايی 
را داش�ت كه از اس�تان ها و مناطق به جبهه 
اعزام   می شدند. اينطور نبود كه آخر جنگ به 
سطحی از رده های بالا رسيده باشد. از همان 
ابتدای جنگ مس�ئوليت های بزرگی داشت 

چندي پيش، ش�ب خاطره اي با حض�ور تع�دادي از فرماندهان 
دوران دفاع مقدس  و همرزمان شهيد سيد محمد حجازي درباره 
اين شهيد بزرگوار در سازمان بسيج مستضعفين برگزار شد. در 
اين محفل گرم و صميمي كه سردار سيد قاسم قريشي، جانشين 
سازمان بسيج ميزباني آن را برعهده داشت، دكتر محسن رضايي، 
سردار رحيم صفوي، سردار اسماعيل قاآني فرمانده نيروي قدس، 
سردار محمدرضا فلاح زاده جانشين نيروي قدس، سردار اشتري و 
چند تن ديگر از سرداران و فرماندهان دفاع مقدس حضور داشتند 
و به بيان سخنان و خاطراتي در خصوص شهيد حجازي پرداختند. 

بخش هايي از مطالب مطرح شده در اين محفل را پيش رو داريد.

عمري سراپا مجاهدت، فكري پويا، دلي سرش�ار از ايمان راستين و آكنده از 
انگيزه و عزم راسخ، و نيرويي يكسره در خدمت اسلام و انقلاب، خلاصه  اي از 
شخصيت اين مجاهد في سبيل الله است. او در مسئوليت هاي بزرگ و اثرگذار 
در سپاه پاسداران انقلاب اسلامي خدمت كرده و در همه  آنها، سربلند و موفق 

بوده است. فقدان او حقاً مايه  تأسف و اندوه است... .
بخشي از پيام مقام معظم رهبري در پي شهادت سردار سيدمحمد حجازي

عمري سراپا مجاهدت

عليرضا محمدی
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